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گلوگاه و گرانیگاه 
توسعه دیپلماسی انرژی در روسیه

روســیه به عنــوان یکــی از اعضای مهــم بریکــس (BRICS) و علاوه بر 
کشورهای برزیل، هند، چین و آفریقای جنوبی، برای کشورمان یک فرصت 
در توسعه دیپلماسی انرژی است. روســیه یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان انرژی 
جهان اســت و می تواند شریک استراتژیک ایران (به ویژه پس از جنگ اوکراین) در 
توسعه حوزه انرژی ایران باشد. همکاری های مشترک در زمینه تکنولوژی های نوین 
انرژی و انتقال دانش فنی می تواند به افزایش بهره وری و کاهش هزینه های تولید 
انرژی و البته رفع ناترازی در ایران منجر شود. کشورهای هند و آفریقای جنوبی نیز 
به نوبه خود می توانند بازارهای جدیدی برای صادرات انرژی از مبدأ ایران باشــند. 
هنــد با جمعیت زیاد و نیــاز روزافزون به انرژی، می تواند یکــی از مقاصد اصلی 
صادرات گاز و برق ایران باشــد که ترانزیت بخشــی از منبع این صادرات، از محل 
روسیه و مازاد صد میلیارد مترمکعب گاز روسیه پس از جنگ اوکراین تأمین شود. 
آفریقــای جنوبی نیــز با توجــه به نیاز توســعه اقتصــادی و همچنیــن نیاز به 
زیرســاخت های انرژی، می تواند شریک مناسبی برای کشورمان در این زمینه باشد. 
بنابراین سازمان بریکس و اجلاس  آن فرصت  بسیار مهمی را در توسعه دیپلماسی 
انرژی در کشــورمان فراهم می آورند که ضرورت فهم دیپلماســی و درک مسائل 
انرژی از لازمه های آن است. قطعا تعامل هوشمندانه با کشورهای عضو بریکس 
می تواند به تحقق اهداف اســتراتژیک ایران در حوزه انرژی کمک کند و نقش این 
کشــور را در بازارهای جهانــی انرژی تقویت کند؛ به ویژه اینکه برخی کشــورهای 
بریکس عضو G20 هستند. حضور اخیر وزیر نیروی کشورمان و مدیرعامل شرکت 
توانیر در اجلاس وزرای انرژی بریکس در روسیه می تواند نقطه عطف و اصلاحی 
باشد بر پایان بازی یک طرفه روسیه با ایران. البته باید این نکته را در نظر داشت که 
همچنان زنگزور یک مخاطره ســاز هدف گذاری  دستیابی به موقعیت هاب انرژی 
به ویژه در گاز برای کشورمان در منطقه است؛ چراکه احداث کریدور زنگزور باعث 
می شــود برتری ژئوپلیتیک کشورمان برای دریافت، توزیع و انتقال گاز از روسیه به 
هند و چین تضعیف شــود؛ آن هم روسیه ای که از صادرات ۱۶۰ میلیارد یورویی به 
اتحادیه اروپا در سال ۲۰۲۱، پس از تحریم های اروپا و جنگ اوکراین به ۸۰ میلیارد 
یورو صادرات رســیده و بیش از صد میلیارد مترمکعب گاز مــازاد دارد. البته این 
شرایط ماندگار به نظر می رسد؛ چراکه با توجه به انقلاب نفت شیل آمریکا و رشد 
تولید دو میلیون  بشکه نفت روزانه در دوره ترامپ و همچنین برنامه افزایش تولید 
نفت از هشت میلیون بشــکه در روز به ۱۰ میلیون و رشد تولید گاز از ۸۰۰ میلیارد 
مترمکعب  تولید ســالانه گاز به هزار میلیارد مترمکعب، در افق ۱۶ساله آمریکا تا 
۲۰۴۰ اســت و برای بازاریابی این تولید باید تحریم های گازی روسیه پابرجا بماند و 
این فرصت می تواند هم ناترازی ۳۰ درصد گاز را در داخل کشــور جبران کند و هم 
کشورمان را یک قدم بزرگ به دستیابی به هاب انرژی نزدیک کند . سال گذشته تانکر 
ترکرز آماری از ناوگان نفتکش تاریک منتشر کرد که بسیار تأمل برانگیز بود و از تردد 
۳۶۶ هزار نفتکش در روز از روســیه به چین خبر مــی داد و این عدد را برای ایران 

حدود ۱.۵ میلیون نفتکش اعلام کرده است.
بنابراین یکی از راهکارهای بسیار مهم سنکرون سازی شبکه برق سه کشور ایران، 
روسیه و جمهوری آذربایجان از طریق یک کریدور ۷۶۵ کیلوولتی است. اولین بُعد 
همکاری مشترک، اتصال شبکه برق دو کشور است که امکان دسترسی به بازارهای 
برق اروپا را به ایران بدهد و این دسترسی گامی بلند در راستای تبدیل شدن ایران به  

هاب برق منطقه و حتی فرامنطقه ای است.
این فرصت های سرنوشت ســاز، در چارچوب بریکــس و با توجه به هم جواری 
ایران با ۱۶ کشور دیگر، خلیج فارس، دریای خزر، قفقاز و خاورمیانه محقق می شود.
مســیر اول کریدور انرژی شــمالی کشــور، اتصال شــبکه برق ایران و روسیه از 
جمهوری آذربایجان، خط اتصال برق «AIR» اســت و مسیر دوم که از ارمنستان و 
گرجستان می گذرد، کریدور برق «AGIR» است و بهتر است برای برنامه های آتی این 
دو کریدور با سطح ولتاژ ۷۶۵ کیلوولت طراحی و برنامه ریزی شود؛ اگرچه برای نیاز 
فعلی با ولتاژ کمتری بهره برداری شود. زمینه دوم همکاری در چارچوب بریکس در 
حوزه نوسازی و احداث نیروگاه های راندمان بالای حرارتی و همچنین سیکل ترکیبی 
کلاس F و H اســت. اما زمینه ســوم همکاری در زمینه تجدیدپذیرهاست. روسیه 
 (CSA مثل برنامه) بــا توجه به برنامه هایــی که در بخش انرژی تجدیدپذیــر دارد
ســعی در گســترش بخش تجدیدپذیر خود دارد و ایران می تواند از تجارب و نتایج 
این برنامه ها اســتفاده کند و در زمینه نیروگاه های هسته ای در راستای تولید برق، با 
روسیه در زمینه بازسازی نیروگاه های هسته ای موجود و ساخت نیروگاه های جدید و 
همچنین تأمین سوخت پایدار نیروگاه ها همکاری کند و علاوه بر رفع ناترازی، ایجاد 
ظرفیت صادرات و واردات برق، زمینه افزایش قابلیت اطمینان و تاب آوری شــبکه 
برق را فراهم آورد. از طرفی در همسایگی کشورهایی قرار دارد که تولید سالانه آنها 

کمتر از ۴.۵ میلیارد تراوات ساعت است.
شــبکه برق کشور روسیه با داشتن ۴۴۰ نیروگاه برق و تولید سالانه حدود هزارو 
۳۰۰ تراوات ســاعت انــرژی برق و ۲۲۰ هــزار مگاوات توان عملیاتــی، چهارمین 
تولیدکننده برق دنیا ست و با توجه به ظرفیت درخور توجه شبکه برق ایران و روسیه، 
اتصال کشــور ما با شبکه روســیه  و تفاوت افق زمانی پیک بار دو کشور و همچنین 
شرایط آب و هوایی متفاوت، می تواند راهکار  کوتاه مدت مهمی در رفع ناترازی باشد 

و زمینه صادرات برق به کشورهای حاشیه خلیج فارس را فراهم کند.

شرق: ســازمان نظام مهندسی ساختمان درست 
زمانی در آســتانه انتخابات تازه اســت که پژمان 
ســاختمان،  صنعت  انجمــن  رئیــس  جــوزی، 
«شــرق» می گوید این ســاختار حرفــه ای از  به 

وظایف خود منحرف شــده و برخلاف قانون، به 
شده  تبدیل  کاســبکارانه  و  بنگاه دارانه  ساختاری 
اســت. او تأکید می کند که نگاه درآمدزایی از یک 
ســازمان نظارتی و حرفه ای ســبب شــده است   

بدنــه آن روز بــه روز عریض و طویل تر شــود و 
در تاریک خانــه راهروهای این ســازمان اعمال 
غیرمتعارفی شکل بگیرد که بسترساز رانت و فساد 

شده است.

پژمان جوزی، رئیس انجمن صنعت ساختمان از فعالیت های بنگاه دارانه نهاد ناظر بازار مسکن و ساختمان به «شرق» می گوید 

انحراف سازمان نظام مهندسی ساختمان
يادداشت

اقتصاداقتصاد

جنگ افروزی دوباره 
تل آویو

گزارش

مهدی عرب صادق

اعضای انجمــن فین تک که با نوآوری های خود گره از مشــکلات 
کسب وکارهای دیگر در حوزه مســائل مالی باز کرده و فضا را برای 
ارائه خدمت به مشتریان بهبود می بخشیدند، امروز با دغدغه مهمی 
روبه رو شده اند؛ آنها خواســتار یک نهاد رگولاتوری مستقل هستند 
که ظرافت ها و ریزه کاری های فعالیت آنها را درک کرده و به دور از 
تضاد منافع، تصمیماتی برای این اکوسیستم بگیرد که نفع مشتریان 

در آن لحاظ شود.
   

 فناوری هــای نویــن در دنیایی که ســرعت در آن حرف اول را 
می زند، یکی از بازوهای مهم توسعه کســب وکارها در حوزه های 
مختلف به شــمار می آیند. کسب وکارهای فین تک با ارائه خدمات 
مالی به کمک فناوری های نوین، به بخش جدایی ناپذیر اقتصاد دنیا 
تبدیل شده اند اما این روزها اعضای انجمن فین تک در ایران از قواعد 
و قوانینی که برایشان وضع شــده، چندان خشنود نیستند. آنها در 
رویداد «چای و چالش های فین تک» که به میزبانی انجمن فین تک 
ایران صبح جمعه برگزار شــد، به بیان دغدغه های خود پرداختند. 
محمد مهدی فاطمیان، رئیس هیئت مدیره انجمن فین تک، با اشاره 
به افزایش فشــارها به شرکت های زیرمجموعه این انجمن به ویژه 
در یک ماهه اخیر، بیان کرد: با توجه به این فشــارها، دو هفته قبل 
بیانیه ای از طرف انجمن فین تک برای ســران قوا نوشــته شــد و 
درخواست رگولاتور جدیدی در این حوزه را مطرح کردیم. به گفته 
فاطمیان با در نظر گرفتن شــرکت های پرداخت، حدود ۶۰ میلیون 
نفر از خدمات اســتارتاپ های حوزه مالی اســتفاده می کنند و این 
شرکت ها نیاز آحاد جامعه را برآورده می کنند. او با اشاره به اینکه 
ابزارهای ســنتی اگر قرار بود نیازهای جامعه را برطرف کند، اساسا 
نیــازی به فین تک ها نبود، ادامه داد: ما شــاهدیم که رگولاتورهای 
بخشی مثل بیمه مرکزی، بانک مرکزی، سازمان بورس و... همگی 
دست به دست هم دادند تا اکوسیستم جدید و فناوری های جدید 
شــکل نگیرد. رئیس هیئت مدیره انجمن فین تک گفت: رگولاتوری 
جدید باید مســتقل بوده و قدرت ریســک پذیری داشــته باشد. این 
هویت لازمه کســب وکارهای حوزه فین تک است. در این حوزه به 
رگولاتوری نیاز داریم که خیلی ســریع قوانینــی را تدوین کند و به 
مســائل رو به توسعه نگاه کند، منعطف باشــد و قابلیت پذیرش 
کســب وکار جدید را داشته باشــد؛ اما رگولاتورهای ثانویه این گونه 

نیستند و بیشتر مانعی بر سر راه کسب وکارهای فین تکی هستند.

احتمال سقوط شرکت های فین تکی
مصطفی امیری، دبیر انجمن فین تک  نیز در سخنان خود فعالیت 
در فضای فناوری های نوین را به دوچرخه سواری تشبیه کرد که پر از 
ریسک است. او بر لزوم ایجاد رگولاتوری مستقل در این حوزه تأکید 
کرد و گفت: اگر بخواهیم حرکت رو به جلو داشته باشیم، باید اجازه 
بدهیم که بازیگران جدید در این فضا رکاب بزنند. امیری فعالیت های 
حوزه فین تک را دارای ریسک های زیادی توصیف کرد و افزود: بدون 
ریسک کردن حرکت رو به جلو اتفاق نمی افتد. در حال حاضر هیچ یک 
از رگولاتورها به دنبال ایجاد فضای جدید نیستند. با شرایط موجود 
احتمالا اعضای انجمن به رکاب نزدن محکوم خواهند بود و قطعا 
در چنین شــرایطی شرکت ها سقوط می کنند، مگر اینکه رانت هایی 

برای آنها بگذاریم که طبیعتا راه مطلوبی نیست.
عقب نشینی نکنیم

نوید رجایی پــور، نایب رئیس هیئت مدیــره انجمن فین تک  نیز 
در ســخنان خود با اشــاره به تشــکیل دولت وفاق ملی بیان کرد: 
باید تلاش کنیم دولت، بخش خصوصی را به رســمیت بشناســد 
و صحبت هــای بخش خصوصــی را در تصمیم گیری ها و تنظیم 
سندهای شــان لحاظ کنند. او تأکید کرد: قاعدتا نباید از انتقادهایی 
که به ســندهای قبلی بانک مرکزی داشتیم، عقب نشینی کنیم. ما 
باید پیشنهاد جدید بدهیم. اگر از روندها انتقاد نکنیم، تغییری اتفاق 
نمی افتد. او با اشاره به تجربیاتی که در گذشته داشته است، افزود: 
زمانی که پرشــین بلاگ را داشتیم، چندین بار ما را بردند اما بعد از 
گذشت ۲۰ سال کمی رفتارها متفاوت شده است. واقعا رفتار پلیس 
فتا متفاوت شــده است که این ناشی از پافشاری ما و پوست اندازی 
آنها بوده است. در حال حاضر آنها قائل به این هستند که راه دیگری 
نیســت. او یادآور شد: اگر حرف های امروز را نشنوند، استارلینک ها 
می آیند و از روی  آنها رد می شــوند. این هشداری جدی است. فکر 
نکنیم که سیستم مالی ما تا ابد به صورت متمرکز می ماند. قاعدتا 
این سیســتم با گذشــت زمان متفاوت می شــود و اگر با جریان ها 
و مســیری که اتفاق می افتد، همراهی نکنیم، باید با کسانی دیگر 

مذاکره کنیم.

وابستگی بیش از ۵۰۰ هزار کسب وکار به خدمات فین تک
وحید شــامخی، عضو اصلی هیئت مدیره انجمن فین تک  نیز با 
اشاره به وابستگی بیش از ۵۰۰ هزار کسب وکار در طیف های مختلف 
به خدمــات فین تک توضیح داد: فین تک ها توانمندســاز خیلی از 
کسب وکارهای دیگر هستند. فین تک ها یک فضای چند وجهی دارند 
و بــه   همین  دلیل رگولاتوری در این حوزه با چالش مواجه اســت. 
او بــا تأکید بر اینکه موضوعات این حوزه جدید و نوظهور هســتند 
و نحوه تعامل، پیش مقدمه و پیش نیاز رگولاتوری در این حوزه آن 
است که درک درستی از موضوع داشته باشیم، ذی نفع نبودن نهاد 
رگولاتور و فضای نظارتــی را امری ضروری برای فعالان این حوزه 
توصیــف کرد. عضو اصلی هیئت مدیــره انجمن فین تک گفت: در 
حوزه پرداخت یارها بحث این بوده که بانک مرکزی ســاختارهایی 
ایجاد کرده اســت که خودش ذی نفع باشــد و این باعث می شود 

بانک مرکزی نتواند داور خوبی باشد.

ماهیت متفاوت رمزارزها
امیرحســین راد، مدیرعامــل صرافی نوبیتکــس  نیز ماهیت 

رمزارزهــا را چند وجهی توصیف کرد و افزود: چالش جدی ما در 
حوزه رمزارزها آن اســت که کلمــه ای به عنوان رمز پول در قانون 
جدید بانک مرکزی آمده اســت و به استناد این کلمه شاهدیم که 
بانک مرکزی به درســت یا غلط در تمام حوزه های رمز دارایی ها، 
تنظیم گری را بر عهده گرفته است. او با اشاره به اینکه درصد کمی 
از رمز دارایی ها تقاضای شبه پول دارند و در بسیاری از کشورهای 
دنیا این محصول در دسته کالا جای می گیرد و گاهی هم در دسته 
اوراق بهادار اســت، یادآور شــد: به این ترتیــب کلمه ای به عنوان 
رمز پول را در شــقوق رمز دارایی نمی تــوان در نظر گرفت و نباید 
رگولاتوری آن را به بانک مرکــزی واگذار کرد. مدیر عامل صرافی 
نوبیتکس با اشــاره به ریســک گریزی بانک مرکــزی و تمایل این 
مجموعه به کنترل گری و تصدی گری افزود: ورود بانک مرکزی به 
حوزه رمز دارایی ها می تواند ما را با چالش مواجه کند. او همچنین 
سهامداری بانک مرکزی در شرکت ها را عاملی برای ایجاد تضاد 

منافع و بروز مشکل در رگولاتوری بانک مرکزی اعلام کرد.

افزایش دسترسی به خدمات مالی در مناطق محروم
علیرضا هوشــمند، عضو علی البدل دوم هیئت مدیره انجمن 
فین تک نیز در ســخنانش با اشــاره به بهبود نسبی در وضعیت 
کســب وکارهای نوین، قوانین جدید بانــک مرکزی و در نظر گرفتن 
چارچوب های مشخص برای فعالیت شرکت های حوزه فین تک را 
مشکل ساز توصیف کرد. او اضافه کرد: در حوزه لندتک توانستیم 
عدالت اجتماعی در دسترســی مناطق محروم به خدمات مالی 
را بهبــود ببخشــیم. در این مناطق لندتک ها ۲۰ درصد بیشــتر از 
بانک هــا وام اعطا کرده اند. مــا در ۱۴۰۲ به پنج میلیون نفر اعتبار 
و تســهیلات در فضای تســهیلات  یاری دادیم. هوشمند توضیح 
داد: بحث نبود شــناخت یا ناآشنایی با مدل درآمدی و کسب وکار 
لندتک مشکل ســاز است. بعد از انتشــار دستورالعمل تسهیلات 
یاری، فعالیت دو مجموعه قســطا و لندو متوقف شده است زیرا 
دســتورالعمل بانک مرکزی جلوی فعالیت آنها را گرفته اســت. 
بــه گفته او، در برنامه های دولت چهاردهم اشــاره ای به اقتصاد 
دیجیتال نشــده است. برای اینکه سهم اقتصاد دیجیتال در تولید 
ناخالص داخلی بهبود یابد، باید به این حوزه توجه شــود. عضو 
علی البدل دوم هیئت مدیره انجمن فین تک با اشاره به اینکه یک 
نهاد تنظیم گر مشــخص در این حوزه وجود ندارد، افزود: تشکیل 
یک نهاد تنظیم گر تخصصی تر که ریسک پذیرتر باشد، نیاز امروزمان 
است. باید در حوزه اقتصاد دیجیتال یک بخش رگولاتور تخصصی 

داشته باشیم.

فعالان انجمن فین تک در نشست چای و چالش های فین تک مطرح کردند
رگولاتوری مستقل؛ مهم ترین خواسته کسب وکارهای خدمات مالی
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 چرا سازمان های نظام حرفه ای مهم هستند؟  �
پژمان جوزی، رئیس انجمن صنعت ساختمان، درباره اهمیت 
سازمان نظام مهندسی ساختمان نسبت به سایر تشکل های صنفی 
به «شــرق» توضیح می دهد: «سازمان نظام مهندسی یا به عبارتی 
کلا سازمان های نظام حرفه ای تخصصی مدرن از زمانی به وجود 
آمدند که مشاغل تفکیک شــد. از زمان شروع زندگی ها  و مشاغل 
مدرن که حدودا از اوایل قرن ۱۹ میلادی مشــاغل تفکیک شــدند، 

در حقیقت ســازمان ها برای التزام بخشــیدن به حرفه ها و اعتلای 
آن حرفه تشــکیل شــدند و در واقــع این ســازمان ها برای حفظ 
منفعت عمومی به وجود آمدند. تفاوت سازمان های نظام صنفی 
با تشکل هایی مانند ســندیکاها، اصناف و اتحادیه ها این است که 
این تشــکل ها صرفا روی منافع صنفی تمرکز می کنند، در صورتی 
که ســازمان های نظام صنفی برای حفظ منافع عمومی در ارتباط 
حرفه منــدان و خریــداران خدمــات عمل می کننــد». او در ادامه 

می گویــد: «در واقع مهم تریــن ویژگی ســازمان نظام های صنفی 
این اســت که نظام های حرفه ای برای حفــظ صیانت از منفعت 
عمومی تشکیل شــده است. این نظام ها برای التزام دادن به حرفه 

و حرفه مندان اولیــن کاری که باید بکنند، در حقیقت 
کنترل صلاحیت است، طبقه بندی مهندسان و صاحبان 
حِــرَف و رتبه بندی حرفه ای آنهاســت تــا از مداخله 
کسانی که فاقد این صلاحیت هستند، جلوگیری شود. 

ادامـه در 
صفحه

۱۱

شب گذشته رســانه ها از حملات شدید 
ارتش اسرائیل به ضاحیه جنوبی در بیروت 
خبر دادند. شــبکه المیادین گــزارش کرد 
اسرائیل طی حملاتی محله های مسکونی 
را در «حــاره حریــک» در ضاحیــه جنوبی 
بیروت هدف قــرار داد. در این گزارش آمده 
است: اسرائیل اطراف شهر الهرمل در شمال 
شرقی لبنان را هم هدف قرار داد. الجزیره نیز 
گزارش داد اسرائیل به چندین ساختمان مقر 
مرکزی حزب االله لبنــان در ضاحیه جنوبی 
بیروت حمله کرده اســت. گفته می شــود 
هدف ایــن حمــلات سید حســن نصر االله 
دبیر کل حزب  االله لبنان بوده است. رسانه ها 
گــزارش کردند که در حمــلات به ضاحیه 
جنوبی بیروت، علاوه بر جنگنده های اف۳۵، 
از بمب های سنگرشــکن به وزن دوهزار تُن 
استفاده شــد. رادیو ارتش اسرائیل گزارش 
کرد تل آویــو آمریکا را دقایقی قبل از حمله 
در جریان قرار داده بود. تا ســاعت ۲۰ شب 
گذشته و تا زمان تنظیم این گزارش هیچ خبر 
رسمی از وضعیت سید حسن نصراالله منتشر 
نشده است. البته خبرگزاری فرانسه به نقل 
از منابــع نزدیــک به حزب االله از ســلامتی 
سیدحســن نصراالله خبــر دادنــد. العربیه 
هم خبر داده حمله اســرائیل ناموفق بوده 
است. در همین حال، یک مقام حزب االله به 
رســانه ها اعلام کرد ۱۰ ساختمان این حزب 

در این حمله هوایی با خاک یکسان شدند.
این حمــلات درحالی صورت گرفت که 
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اســرائیل در 
ســخنرانی تند و پرهیاهوی خود در مجمع 
عمومی ســازمان ملل بازهــم در ادعاهای 
واهــی گفت کــه بســیاری از مشــکلات 
خاورمیانه به ایران ربط دارد. نخســت وزیر 
اســرائیل در ایــن ســخنرانی خطــاب به 
مقام های ایرانی ادعا کرد: «اگر به ما حمله 
کنید، به شــما حمله می کنیــم ». اظهارات 
نتانیاهــو در حالــی مطرح شــد که جنگ 
یک ساله غزه نزدیك به ۵۰ هزار شهید داشته 
و سازمان ملل و متحدان اسرائیل برای پایان 
این بحران انسانی به نتانیاهو فشار می آورند. 
همچنین در زمان سخنرانی نتانیاهو بسیاری 
از صندلی های مجمع عمومی سازمان ملل 
خالی شــد. او به توافق های عادی ســازی 
روابط با برخی از کشورهای عربی در مقابل 
تنش با ایران اشــاره کــرد. بنیامین نتانیاهو 
گفت برای کامل به ثمر رسیدن توافق های 
عادی ســازی روابط بــا کشــورهای عرب، 
بایــد یک توافق تاریخی صلح با عربســتان 
سعودی حاصل شــود.  در همین حال، دو 
سخنران که در روز جمعه پیش از نتانیاهو 
صحبت کردند، به صراحت اقدامات اسرائیل 
را بــه باد انتقــاد گرفتند. یکــی از این افراد 
رابرت گولوب، نخســت وزیر اســلوونی بود 
که در پایان سخرانی خود با کوبیدن مشت 
خــود بر تریبون گفت: «آقــای نتانیاهو، این 
جنگ را همین حالا متوقف کنید!». شــهباز 
شریف، نخســت وزیر پاکســتان  نیز درست 
پیش از نخست وزیر اسرائیل سخنرانی کرد 
و از جمله درباره جنــگ غزه گفت این تنها 
یک درگیری نیست و در حالی که مشت خود 
را به تریبون می کوبید، این جنگ را «کشــتار 
سیستماتیک مردم بی گناه فلسطین» خواند. 
سخنان او با تشویق حضار همراه شد. حمله 
دیروز عصر اســرائیل یک گام دیگر از سوی 
تل آویــو برای آتش افــروزی و قتل عام بود. 
اسرائیل بی شک به یک بحران انسانی تبدیل 

شده است.


